
Nyelvtan 

 Március 10. (szerda): ZOOM óra - nyelvtan 

 

 

 

 

 

 

 

Füzetbe:    A számnevek 

 

A számnevek valakinek vagy valaminek a számát, mennyiségét, sorrendjét fejezik ki. 

Megkülönböztetünk határozott (pl.: öt, százhúsz, ezer) és határozatlan (pl.: sok, rengeteg, 

néhány) számneveket. 

Kérdései: Mennyi? Hány? Hányadik? Hányad? 

 

 

 

      

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

A melléknevek után a számnevekkel fogunk foglalkozni. Az alábbi jegyzetet írjátok le a 

füzetbe és tanuljátok meg! 

A lefotózott jegyzetet várom e-mailben! 

 

2. HATÁROZATLAN SZÁMNEVEK 

SZÁMNEVEK 

 

 
1. HATÁROZOTT SZÁMNEVEK 

TŐSZÁMNEVEK 

SORSZÁMNEVEK 

TÖRTSZÁMNEVEK 



A határozott számnevek 

 

1. A tőszámnevek 

- a tőszámnév magát a számot nevezi meg 

- a tőszámnévből képezzük a többi számnevet 

- az egy tőszámnevet ugyanazzal az alakkal jelöljük, mint az egy határozatlan névelőt - ha 

tőszámnévről van szó, az egy mindig hangsúlyos (Csak egy almát kérek, nem kettőt.) - ha az 

egy határozatlan névelő, akkor hangsúlytalan (Egyszer egy királyfi azt gondolta, hogy 

elmegy világot látni.) 

- a kettő tőszámnév kétféle alakban használatos: két toll - nem egy, hanem kettő 

 

 

2. A sorszámnevek 

- a sorszámnév valakinek a sorban elfoglalt helyét fejezi ki 

- képzője a -dik (pl.: ötödik, kilencvenhatodik, sokadik) 

- az egy és a kettő tőszámnév sorszámnévi párja rendhagyó módon alakul: első és második 

 

 

3. A törtszámnevek 

- a törtszámnév az egész szám törtrészét jelöli - vagyis egyenlő részekre bontott töredékét 

- képzője a -d (pl.: hatod, negyed, kétharmad) 

- ha a törtszámnév jelzőként egy főnévhez kapcsolódik, egybeírjuk - A tanulók egyharmada 

alistáli. 

- ha a törtszámnév főnévi értelemben szerepel, a tagokat különírjuk (matematikai fogalmak 

esetében) - Az egy harmad kevesebb, mint a két harmad. 

 

 


